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بــا تدریــس جــلال چراغپــور و حضــور  برگــزاری کلاس مربیگــری تکمیلــی   
ســتاره های ســابق فوتبال ایــران نظیر مجتبی جبــاری، آرش برهانی و محســن بنگر 
یکی از ســوژه هایی بود که نمی شــد بی توجه از کنار آن گذشت. بخصوص که مجتبی 
جبــاری بعــد از پایان ایــن کلاس دو روزه به تمجیــد از جلال چراغپــور پرداخت و از 
او بــه عنــوان بهترین مدرس فوتبــال ایران یاد کرد. همین مســأله بهانه ای بود برای 
صحبــت با جــلال چراغپور. صحبتی کــه البته با ماهیت برگزاری ایــن کلاس ها آغاز 
و به تمجید این مدرس باســابقه از مجتبی جباری ختم شــد. چراغپور که حدود 20 
سال قبل ریاست کمیته آموزش فدراسیون فوتبال را بر عهده داشت، ضمن احترام 
به مســئولان فعلی و ســابق، از نقص هایی صحبت می کند که باعث شــده تا مربیان 
جوان به درســتی آموزش نبینند. او در این باره مثالی هم می زند و معتقد اســت به 
کسی که ماهی احتیاج دارد نباید ماهی داد بلکه باید روش ماهیگیری را به او گفت. 
درســت مانند کلاس های مربیگری در ایران که به نکته های ریز توجهی نمی شــود و 
حاضرین فقط آموزش ســطحی را پشــت ســر می گذارند. چراغپور در این مصاحبه 
تأکید می کند که نکته های او واژه های انگلیسی که کلیدی هم هست، صحیح نوشته 
شــود تا شــاید مربیــان جــوان بتوانند از آنها اســتفاده کننــد. او در پایان بــه تمجید از 
جباری هم می پردازد و مدعی اســت او نکته سنج ترین و باهوش ترین فرد حاضر در 

کلاس های او ظرف 15 سال اخیر است.
 

چند روز قبل بود که تصاویری از کلاس مربیگری تکمیلی دیدیم که شما به عنوان 
مدرس در آن حضور داشتید. دوســت داریم ابتدا درباره ماهیت این کلاس های 

مربیگری صحبت کنید و اینکه دلیل برگزاری آنها چیست؟
مــن مدت هاســت در کلاس های مربیگــری که زیر نظــر کمیته آمــوزش برگزار 
می شــود تدریــس نمی کنــم. آنها مدرســان خودشــان را دارنــد که من به تمام شــان 
احترام می گذارم. از 20 ســال قبل که در کمیته آموزش مســئولیت ندارم، رســماً در 
کلاس های مربیگری فدراســیون فوتبال تدریس نمی کنم چون معتقدم فدراســیون 
فوتبــال به دلیل اینکه پروتکل های  ای اف ســی را انجــام می دهد، در تربیت مربی با 
ضعف هایی رو به رو اســت. در این 20 ســال اخیر که من کنار آمدم و دوســتان دیگر 
زحمت کشــیدند، دیدیم کــه مربیان خوبی پرورش نداده ایم چون روش درســتی را 
بــه کار نگرفتیــم و برخی بر اســاس حادثه و اتفــاق به مربیان موفقی تبدیل شــدند. 
متأســفانه نیروهــای مــا بــر اســاس یــک طرح کلــی آمــوزش می بیننــد، دقیقــاً مثل 

کارخانه ای که تولیدات یکسانی دارد، بدون ذره ای تفاوت.
پس شما به نوع آموزش انتقاد دارید.

من به کســی توهین نمی کنم اما در این 20 ســال اخیر فوتبال جهان پیشــرفت 
کرده و افراد و مربیان مختلف تغییر کرده اند. مربیانی چون مورینیو، کلوپ و گواردیولا 
آنچنان متحول شــده اند که مربیان بزرگ و باســابقه مجبور شدند خداحافظی کنند 
و بروند در خانه بنشــینند. متأســفانه در مقطعی ما فکر کردیم چون موج استفاده از 

مربیان جوان در فوتبال جهان آغاز شده، باید از این ایده تقلید کنیم.
منظورتان رودی فولر و یورگن کلینزمن در آلمان یا کونته در ایتالیا هستند؟

دقیقــاً. ایتالیــا و آلمان چنین راهــکاری را انتخاب کردند و ما هم ســریع به این 
رویه روی آوردیم. مربیان جوان را آوردیم و بردیم و آنها را سوزاندیم. غافل از اینکه 
بدانیم وقتی یک مربی روی نیمکت می رود، مثل این اســت که پشــت میز شــطرنج 
می نشــیند. در شــطرنج باید روش های دفاع و حمله را بلد باشــی و بدانی که کجا از 
چه مهره ای اســتفاده کنی. ممکن اســت دو نفر با هم رقابت شانه به شانه ای داشته 
باشــند امــا نفر ســوم بیایــد و با یک حرکــت هر دو را شکســت بدهد. درون شــطرنج 
دانش می جوشــد و بقیه رشــته ها به همین شــکل. در والیبال دیگر اســپک و آبشــار 
قوی که توپ را بترکاند کافی و مهم نیســت چون دانش مربیان بالا رفته و دیگر قرار 
نیســت هر کســی اسپک قوی می زند موفق باشــد. در والیبال هم مثل فوتبال دانش 
بر فیزیک غلبه کرده و می بینیم که دوبله وســط، پاس پشــت و بریده بارها اســتفاده 

می شود.
منظورتان این است که در تمام رشته ها دانش فنی حرف اول و آخر را می زند؟

واقعــاً همینطــور اســت. زمانی که دانــش آمد آنالیز هــم آمد. به عنــوان مثال 
زمانی که ما بازی می کردیم فوتبال کم دانش بود. در رختکن می گفتند فلانی حسن 
روشــن یار شماســت. اصلًا نمی گفتند چه کار کن و کجاها برو. زمانی هم که هافبک 

بودیــم فقط همیــن جمله را به کار می بردند که با فلان بازیکن یارگیری کن. اگر 
مربــی حریف خارجی بــود و به علم روز واقف بود، کلک مــان می زد و از جایی 

که ما دنبال یار مقابل بودیم و پست مان خالی می ماند به تیم ضربه می زد. 
یکباره می دیدیم 5 گل خورده ایم و با شکست باید از زمین خارج شویم.

کمــی هم درباره کلاســی که پشــت ســر گذاشــتید صحبت کنیــد. این 
کلاس به چه منظور برگزار شد؟

متأســفانه ســواد فوتبــال یــا دانشــی کــه بــه فوتبــال ارتبــاط دارد، 
پشــت کلاس های مربیگری ما انباشــته شده. فدراســیون فوتبال و در 
اصل آقای ماجدی هم متوجه این موضوع شــده اند.  ای اف ســی در 
پروتکلی که به فدراســیون فوتبال و ســایر کشــورهایی آســیایی داده، 

تأکیــد کــرده که فلان درس هــا را باید بیاموزیــد. این دروس اما همــه علم مربیگری 
نیست و مربیان نیاز دارند که در کلاس های تکمیلی یا دانش افزایی مثل این کلاس 
شــرکت کنند.  ای اف ســی می گوید اگر دروس این پروتکل را یاد ندهید شاید جریمه 
و مجازات هم بشــوید. کشورهایی مثل ژاپن از مدت ها قبل گفتند چشم، کلاس های 
 ای اف ســی را برگــزار می کنیــم و برای صدور کارت مربیگری بــا همان پروتکل پیش 
می رویــم اما خودمان هم باید ســواد بیشــتری به مربیان یاد بدهیــم. بنابراین کارت 
مربیگری را بر اســاس پروتکل  ای اف ســی صادر کردند و سپس کلاس های تکمیلی 
برای مربیان خود تدارک دیدند. آنها بر اساس شرایط مملکت، مسائل روانشناسی، 
برنامه هــا و اقلیم هر کشــور دانش را به مربیان خود اضافــه می کنند تا بتوانند آینده 

موفقی را رقم بزنند.
این کلاس هم به دلیل اضافه شدن همین دانش به مربیان برگزار شد؟

دقیقــاً. ایــن کلاس بــه مربیان ســواد بــازی می دهد. مثــلًا اینکه بــه بازیکن چه 
بگوینــد و چطــور باعث شــناخت آنها از شــرایط بازی شــوند. نالــج آف د گیم باعث 
شناخت می شود. PER CEPSION همان شناخت از تیم خودی، استراتژی، حریف 
و بازی اســت. ببینید، شــما هم که فوتبال می نویســید یا نگاه می کنید با این کلمات 
آشنا نیستید و برای تان جدید است. این شناخت به مربی قدرت پیش بینی یا همان 
ANTICIPION می دهــد. وقتی مربی قــدرت پیش بینی پیدا کرد آن را به راحتی به 
بازیکــن خودش انتقال می دهد. آن وقت بازیکــن به راحتی دریبل نمی خورد، خطا 
نمی کنــد، پنالتی نمی دهد و اخراج نمی  شــود. بازیکنی کــه خیلی راحت کارت قرمز 
می گیرد، ســوادش کم اســت و به همین دلیل ســرش کلاه می رود. مــا خیلی اوقات 
ســوادمان پایین است که ســرمان کلاه می رود و اشــتباهات عجیب انجام می دهیم. 
نمونه اش بازی تیم ملی مقابل ژاپن که دفاع ما گسســته شــد، آن اشــتباه بچگانه را 
انجــام داد و در نهایــت ســورپرایز شــدیم و باختیــم. ما این مســائل را در کلاس های 
20 ســال گذشــته تدریس نکرده ایم و همین باعث شــده تا ســر بزنگاه با مشــکلاتی 
اینچنینی مواجه شویم. شاید خیلی ها بگویند و کنجکاو شوند که من چه حرف هایی 

می زنم اما اگر بخوانند باعث می شود تا به راحتی سرشان کلاه نرود.
در ایــن کلاس افرادی شــرکت کردند که بــه تازگی وارد فضای مربیگری شــده اند. 
مثل محســن بنگر، آرش برهانــی و مجتبی جباری. آیا با ایــن کلاس ها می توانند 

نکته های بسیاری را فرا بگیرند؟
مربیــان جــوان ما باید کلاس هــای کلاســیک را طی کنند. 

کلاس هــای کلاســیک همــان کلاس هایــی اســت کــه 
امــکان  آنهــا  اگــر  می کنــد.  برگــزار  ســی  اف   ای 

مالــی داشــته باشــند، بهتــر اســت بــه اروپــا و 
بخصوص کشورهای بلوک شرق هم بروند 

و دوره پروفشــنال را بگذراننــد. آنچــه در 
کلاس هــای آســیا تدریــس می شــود بــا 
اروپا فــرق دارد. دوســتانی که در کلاس 
همگــی  کردنــد،  شــرکت  مــا  تکمیلــی 
مــدرک B مربیگــری را گرفته انــد و باید 
امتیازها را جمع آوری کنند و ســپس به 

دوره A برونــد. در این دو ســال فاصله 
مربــی  می تواننــد   Aو  B کلاس  میــان 
رده های پایه شوند یا در دسته های یک 

و دو کار کننــد. اشــکال هــم نــدارد بروند 
در لیگ هــای پایین تــر و فعالیت خود را 
آغاز کننــد. آنها می تواننــد نکته هایی که 
ســایر مدرســان می گویند را هــم به دایره 

معلومــات خــود اضافه کنند تــا از هر نظر 
پختــه و آبدیــده شــوند. این دروســی که من 

گفتــم، همه اش را ترجمه کــردم و هیچ کدام 
برای خودم نیســت. به عنوان نمونه اگر 

 ALL ATACK کســی بیاید و بپرســد
مــورد  در  یــا  آوردی  کجــا  از  را 

اســتراتژی های تاکتیکی ســؤال 
اطلاعات  مــن  کند، 

را می  دهم و 

می گویــم بــرو فلان جــا بخوان. از خــودم که نســاخته ام و آنها هم می تواننــد در کنار 
کلاس های مربیگری  ای اف سی بیایند و در این دوره تکمیلی شرکت کنند.

این کلاس با خواســته خودتان تشــکیل شــد یا مربیان جوانی که دوست داشتند 
برای شان تدریس کنید؟

آقای مجتبی جباری همه کارها را انجام داد و من هم تمام امور را به او سپردم. 
جباری از حاضرین ثبت نام کرد و قرار شد سطح و اندازه های شان به حدی باشد که 

باعث کندی کلاس نشوند و خیلی زود مسائل را درک کنند.
شنیدم که درباره استراتژی در فوتبال هم برای حاضرین نکته هایی را گفتید.

اســتراتژی یعنــی خون فوتبال که داخــل رگ ها می رود. مــا نکته هایی را گفتیم 
کــه فکــر می کنم تا الان تدریس نشــده بود. حتــی زمانی که خودم مســئولیت کمیته 
آمــوزش را بــر عهده داشــتم، این مســائل آنچنان مطرح نشــده بود. حتمــاً تا امروز 
خیلــی شــنیده اید کــه مربیــان می گویند بچه هــای مــا تاکتیک پذیر نیســتند. دلیلش 
این اســت که ما درســی نمی دهیم تا آنها بپذیرند چون ســواد و دانش آن را تدریس 

نمی کنیم، نباید هم انتظار داشته باشیم. شما ازدواج کرده ای و بچه  هم داری؟
بله. چطور؟

شــما بــه بچه ات می گویــی بابا جان، لیــوان آب را می دهــی؟ او نمی داند آب را 
برای چه می خواهید. باید به او توضیح بدهید که برای رفع تشنگی به آب نیاز دارید. 
ما اصل ماجرا را نمی گوییم اما انتظار داریم بازیکنان به بهترین شــکل خواسته ها را 
در زمیــن پیاده کنند. خارجی ها می گوینــد به من ماهی نده، ماهی گرفتن را یاد بده. 
بخصــوص افــراد فقیر که می گویند به جای ماهی، قــلاب را بده و بگو چطور ماهی را 
شکار کنم. ما در کلاس های مان همینطور عمل می کنیم. نکته ها را گذری می گوییم 
و به باقی ماجرا توجهی نمی کنیم. یعنی به جای آموزش ماهیگیری، فقط ماهی را 

در اختیار مربیان جوان می دهیم.
مجتبی جباری بعد از پایان این کلاس دو روزه، پســتی در اینســتاگرام خود منتشر 
کرد و مدعی شد که شــما بهترین مدرس فوتبال ایران هستید و نکات بسیاری را از 

کلاس تان فرا گرفته.
مجتبــی مرا شــرمنده خودش کرده امــا وقتی او این حرف هــا را زده باید به فکر 
بیفتیم. او ســال ها افتخار کســب کرده، با کارلوس کی روش بوده، در تیم ملی حضور 
داشــته و در قطــر هم بــازی کرده. اگر فردی در این ســطح چنین برداشــتی از کلاس 
داشــته، یعنــی آموزش در فوتبــال از مدت ها قبل دچار مشــکل بوده. جباری 
بازیکنی بود که کمتر در فوتبال ایران نمونه اش تولید می شــود. اگر 
او چنیــن برخوردی با کلاس داشــته، حتمــاً نکته های جدیدی 
گفته ایــم که برایش تــازه بوده. اینها باعث می شــود در این 

زمینه فکر اساسی داشته باشیم.
می توانیــد  شــما  کــه  فهمیــد  چطــور  جبــاری  مجتبــی 

نکته های ویژه ای آموزش بدهید؟
همانطــور کــه گفتــم آقای جبــاری ثبــت نام و 
برگزاری این کلاس را بر عهده داشــت. ابتکارش با 
او بــود و من فقــط تدریس کــردم. دلیلش هم این 
بــود کــه آقای جبــاری یک بــار تنها به خانــه من در 
شمال آمدند و پنج ساعت برایش تدریس کردم. 
شاید باورتان نشود اما این اتفاق پنج بار دیگر هم 
رخ داد. او 700 کیلومتر آمد تا نکته های مربیگری 

را یاد بگیرد. البته دو بار هم من به تهران آمدم.
به نظر شــما جباری با پشتکاری که دارد می تواند مربی 

موفقی باشد؟
بله، بله. من حدود 30 ساعت با او کار کردم و در 
این کلاس دو روزه هم کنار سایر شرکت کننده ها حضور 
داشــت. او یکــی از باهوش تریــن یــا حتــی باهوش تریــن و 
نکته ســنج ترین کسی است که در 15 سال اخیر دیده ام. 
خیلــی دقیق و باهوش در کلاس حاضر شــد و این 
علاقــه، اســتعداد و هــوش او باعث می شــود به 

آینده مربیگری اش خوشبین باشیم.


